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SCÉNÁŘ: 

P. Hrdličková: Jmenuju se Marta Hrdličková 

a narodila jsem se v roce 1935 v Mladé 

Boleslavi v Pírkově Sanatoriu.   

Renča:  Dětství prožila za války v Mladé 

Boleslavi  

 

 

Obr.1 S maminkou a bratrem 

 



 
P. Hrdličková: A chtěla bych k tomu podotknout, že 

šťastné dětství je velice důležité pro vývoj člověka a 

potom později pro celý život.   

 

Marťa: Ve 13 letech ji zemřel tatínek a tím se život celé 

rodiny změnil. Bylo to o to těžší, že byl rok 1948.  

Během studia zažila školskou reformu  

 

 

 

    Obr. 2. S tatínkem 

P. Hrdličková: Že jsme vlastně poslední ročník, oktávu, absolvovali během 

prázdnin. Takzvaný zrychlený kurz. Maturovali jsme o prázdninách a v září byly 

přijímací pohovory na vysokou školu. Já jsem nastoupila na všeobecnou 

lékařskou fakultu Karlovy univerzity. To je dnes - se nazývá první lékařská 

fakulta. A když jsem dospěla asi do třetího ročníku, tak oni založili dětskou 

fakultu, která dřív nebyla a chodili podle prospěchu dělat nábor k nám a 

víceméně mě přesvědčili a přestoupila jsem na tu dětskou lékařskou fakultu, 

která sídlila na Karlově. 

Terka: Po ukončení studia chtěla pracovat v Mladé Boleslavi, protože zde 

měla maminku s bratrem  

P. Hrdličková: Jsem měla už 

manžela, vdávala jsem se rok před 

promocí, který tehdy nastoupil do 

AZNP. 

Renča: Nejprve nastoupila na 

dětské oddělení  

P. Hrdličková: Musíte se učit od té 

vrchní sestry. Nakonec od 

sestřiček, které vám jsou 

nápomocné.                                                       Obr.3. Oznámení o ukončení studia 

 



 
Marťa: V té době se běžně vyskytovaly nemoci jako záškrt, černý kašel nebo 

obrna  

P. Hrdličková: Za mě se začalo poprvé vůbec očkovat proti dětské obrně 

Terka: Sama paní doktorka v dětství prodělala černý kašel  

P. Hrdličková: To bylo velice dlouho, jsem kašlala naprosto vyčerpávajícně. Bylo 

to takové bizardní, že se tenkrát už nevědělo co. Tak tady byla plynárna, u té 

čtvrté brány a tam se chodil dýchat ten, ta pára nebo jak bych řekla z toho 

koksu, který tam byl a musela jste tam být. No nebylo různých léků, 

samozřejmě  ani antibiotika, ale ony ani antibiotika na to nejsou. Můj názor na 

očkování je ten, že očkování je přínosné. A že  bych své dítě očkovat dala. 

Renča: V rámci studia byla přítomna u několika porodů 

P. Hrdličková: U nás to byla tenkrát vymoženost, že všechny ženy musely rodit 

v porodnici a já jako „dětskař“, protože tam i je dětský lékař, neonatolog, na 

tom oddělení. No tak jsem tak vyškolená. 

Renča: p. Hrdličková si myslí, že každá žena by si měla uvědomit rizika 

domácího porodu  

P. Hrdličková: Nikdy nevíte, ty ozvy toho dítěte, třeba začnou alterovat. 

Marťa: A nakonec rada do života pro nás pro všechny  

P. Hrdličková: A já jsem viděla, že ten život vám musí přinést takové vzdělání, 

aby jste se mohla uplatnit. Celkem dobře ještě i když to máte jako rád. 


